
۱۰
w w w . F D N . I R

چهارشنبه ۲5 مرداد ۱۴۰۲   شماره 3937

ورزشورزش f a r h i k h t e g a n o n l i n e

با تغییرات مداومی که در ماه های اخیر در بدنه مدیران اســـتقلال شـــکل 

گرفت، درنهایت نوبت به جدایی دو پیشکسوت این باشگاه رسیده و محمد 

مومنی و پرویز مظلومی بعد از حدود دو ســـال فعالیت در هیات مدیره، از 

این باشـــگاه رفتنی شدند. بر همین اساس به بهانه اتفاقات اخیر دقایقی 

با محمد مومنی، پیشکســـوت و عضو سابق هیات مدیره باشگاه استقلال 

به گفت وگو نشســـتیم؛ هرچند او تاکیـــد دارد در این مدت اخیر از اخبار 

باشـــگاه به دور بوده و فقط دیدار اســـتقلال در هفته اول لیگ را به تماشا 

نشسته است. گفت وگوی »فرهیختگان« با مومنی را در زیر می خوانید. 

از استقلال چه خبر؟ اخبار مدیریتی باشگاه را دنبال می کنید؟

هیچ خبری ندارم و اصلا نمی دانم چه کار می کنند. از موقعی که از اســـتقلال 

بیـــرون آمـــدم دیگر کاری ندارم و فقط بازی با نفت آبادان را دیدم و بس. در این 

مدت نه رسانه ها را دنبال کردم و نه چیزی خواندم. اصلا و ابدا!

چرا؟ به نظر می رسد از شرایطی که پیش آمد ناراحت باشید. 

بله؛ به هر جهت وقتی عشق و علاقه تان را می گذارید تا هوادار همه جوره خوشحال 

شود و همه تلاش تان را می کنید اما بعدا می بینید که یک سری آدم دیگر وسط 

می آیند و دست هایی در کار هست که به آدم آسیب اجتماعی می زند شما به این 

نتیجه می رسید که بهتر است خودشان هر کاری می خواهند بکنند. زیاد در این 

حیطه وارد نشـــویم بهتر است اگر چه فوتبال برای ماست چون هر کسی در هر 

شـــغلی کار می کند یک عرق و ارادتی به آن شغل و جایگاه دارد. ما در استقلال 

دنبـــال چیزی نبودیم، دنبال ارتقای خودمان نبودیم و می خواســـتیم هوادار را 

ســـربلند کنیم و برای آنها افتخار آفرینی کنیم که کردیم اما خیلی ها دیدند که 

مقابل منافع شـــان هستیم و منافع شـــان را لگدمال می کنیم و پیش خودشان 

گفتند با حضور ما فوتبالی ها نمی توانند به جایی برسند یعنی آنها نمی گذارند. 

به همین دلیل رفتنی شدیم تا دیگران که مدعی هستند بیایند و برایش تصمیم 

بگیرند ببینیم آنها چه گلی بر سر استقلال می زنند. 

شاید این توقع بود که شما فوتبالی ها وقتی شرایط مهیا نبود با هر شرایطی 

کار نکنید و زودتر از اینها خودتان استعفا بدهید. 

زمان آقای آجورلو قهرمان لیگ برتر شدیم و بعدا هم سوپرجام را کسب کردیم و 

اینها برای ما موفقیت بوده است. ما همه تلاش خود را می کردیم اما بعضی افراد 

چوب لای چرخ ما می گذاشـــتند تا موفق نشویم. آنها می خواستند من نباشم 

چون اعتقاد داشتند با حضور ما نمی توانند برنامه هایشان را اجرایی کنند. الان 

کسی از استقلال خبر ندارد که چه کاری دارند می کنند. 

مثلا موارد مرتبط با دلالی؟

خیلـــی چیزهای دیگر. دلالی را نمی دانم اما اجازه نمی دادند 

استقلال موفق شود. می گفتند مومنی مانع و سر راه ماست. 

در غیر این صورت با بقیه مسائل کاری نداشتیم. این طور جاها 

علاوه بر اینکه باید درایت داشته باشید باید برای شیوه های راه، 

تخصص های لازم را هم داشته باشید که با چه کسی چطوری 

صحبـــت کنید یا چطور جواب بدهید که مثلا کســـی ناراحت 

نشـــود تا بتواند همکاری کند. همه اینها برای بالا بردن پرچم 

استقلال مدنظر بود و باید تمام متد ها را به کار برد و باید همه 

آدم ها را آنالیز کرد که بتوانید پرچم استقلال را بالا ببرید چون این جا همگرایی، 

وحدت و تعامل جواب می دهد. نمی توانید به کسی زور بگویید. باید طرف مقابل 

را مجاب کنید که هدف تو بالا بردن رضایت اجتماعی مردم است نه تامین منافع 

و سلایق شخصی. برخی بودند که با این مسائل مشکل داشتند و می خواستند 

این کارها را در راستای اهداف خود دربیاورند. 

از استقلال خسته شده اید؟

از استقلال و استقلالی بودن خسته نشدم بلکه از این خسته شده ام که خیلی ها 

علیه ما و منافع تیم رفتار کرده اند . برخی از دوستان هم اطلاعات نداشتند اما با 

این دســـته از آدم ها همراهی می کردند و فکر می کردند محمد مومنی به دنبال 

منافع شخصی خودش است. این در حالی است که همین جا 

اعلام می کنم بیایید زندگی من را بگردید ببینید که کجا دنبال 

منافع شخصی بوده ام. من هیچ وقت هیچ آسیبی به استقلال 

نزدم و نخواهم زد. هرجایی بروید که پول در آنجا باشد، مشکلات 

مالی هم وجود خواهد داشت. من در زندگی ام همان حقوقی که 

می گیرم برایم کافی هست و مهم تر از آن برایم رضایت هوادار است 

چون با آنها زندگی کرده ام و می دانم درد آنها چیست. تلاشی هم 

که می کردم اگرچه برای من خیلی زیاد بود اما برای اینها کمترین 

کار بود چون به هر جهت توقعات هواداران همیشـــه بیشتر از حد معقول است و 

دوست دارند تیم شان همیشه موفق باشد. در هر صورت استقلال افتخار قهرمانی 

آسیا دارد و همیشه باید برای این عنوان و هدف بجنگد. 

اگرچه از خبرها به دور هستید اما در یک جمله می توان شرایط استقلال 

در ماه اخیر را با جار و جنجال مدیریتی تعریف کرد. 

معمولا در دنیا عرف است که در باشگاه ها نفر اول، سرمربی تیم است. همه باشگاه 

باید در خدمت سرمربی تیم باشند چون درنهایت اوست که باید پاسخگوی نتایج 

باشد. هرچه که سرمربی بگوید باید همان بشود. باید مشورت کنند و جمع بندی 

بشود اما در فوتبال دنیا عرف این است که هرچه سرمربی بگوید همان می شود. 

باید سرمربی را ساپورت و حمایت کرد. حالا من نمی دانم واقعا رابطه خطیر با جواد 

نکونام چطور اســـت. اما به هر جهت حتی همه ما پیشکسوتان باید در خدمت 

نکونام باشـــیم. حال اینکه چه اتفاقاتی دارد می افتد، من خبر ندارم و نمی دانم 

خطیر چه روش های مدیریتی را انتخاب کرده است. 

قربانزاده را به خاطر اتفاقاتی که در ماه های اخیر رخ داد می بخشید؟

قربانزاده را باید خدا ببخشد. من نیت او را نمی دانم اما عملکردش آن چیزی نبود 

که به نفع استقلال باشد. شاید او توجیهات دیگری داشته باشد که من نشنیده 

باشـــم و این حق را به وی می دهم. اما اگر یک فرد ورزشـــی به یک فرد سیاسی 

این طور حمله می کرد و در آن ابعاد یک باشـــگاه بزرگ که این همه هوادار دارد 

را زیر ســـوال می برد نمی دانم چه دادگاهی برایش تشکیل می دادند و چه کاری 

با او می کردند و در محاکم عمومی چه رفتاری با وی می کردند. چون در حیطه 

اختیارات من نیســـت و من نمی توانم برایش حد و مرزی قائل شـــوم قضاوت در 

ایـــن خصوص را به دیگران واگذار می کنم و آنها تشـــخیص بدهند آن هواداری 

که با این رفتارها و اظهارات این همه آزار دید و ســـرخورده شد باید چه رفتاری با 

وی بشـــود و چه احکامی را باید برایش در نظر گرفت. این وســـط خیلی ها از آب 

گل آلود ماهی گرفتند و مشخص نیست باید چه رفتاری با آنها کرد. من همیشه 

استقلال را قدرتمند می بینم و مدیرانش را هم قدرتمند می بینم و از هوادار این 

باشگاه همیشه خواهش می کنم که به دنبال حق باشد. 

شما بالاخره دادگاهی شدید؟

بله، من چند بار دادگاه رفته ام. 

این دادگاهی شدن شما به حق بوده یا ناحق؟

من می گویم که حق نبوده و به ناحق با ما این گونه رفتار کردند. سلایق شخصی 

بیشتر در این پروسه دخیل بود تا مسائل دیگر. 

با حجت کریمی صحبتی ندارید؟

خیر، چه صحبتی مثلا؟

استقلال در این فصل می تواند قهرمان شود؟

استقلال روزهای سختی را دارد تجربه می کند. کما اینکه ما در زمان ساپینتو هم 

منابع مالی خاصی نداشـــتیم اما همین حمیت و وحدت بین بچه ها با کادرفنی 

ما را ســـربلند کرد. استقلال را تبدیل به گوشت قربانی کرده و هرکسی دارد یک 

لگد به آن می زند. به این تیم کمکی نمی کنند. این در حالی است که استقلال 

برای بچه های این مرز و بوم است. هیچ تیمی به تنهایی نمی تواند کاری کند و 

همه با هم باید برای موفقیت در کنارش باشـــیم. همه به آن اندازه ای که قدرت 

داریم و اعتبار کســـب کرده و می کنیم به همان اندازه برای سربلندی استقلال 

هم تلاش کنیم. در هر صورت اســـتقلال دو بار پرچم این مملکت را در آسیا بالا 

برده و از آنجایی که همیشـــه عرق مان را به پرچم نشـــان داده ایم باید بیشتر هم 

به این تیم کمک کنیم. 

محمد مومنی در گفت وگو با »فرهیختگان«: استقلال را گوشت قربانی کرده اند و هرکسی یک لگد به آن می زند

عملکرد قربانزاده به نفع استقلال نبود
 با کسی که این هواداران را سرخورده کرد چه رفتاری باید کرد؟ قربانزاده را باید خدا ببخشد                    هیچ وقت به استقلال آسیبی نزدم 

قوانین جدید فوتبال ایران و دوری از حاشیه دلیل کوچ عراقی ها به ایران

همسایههایکمهزینه

حضـور بازیکنـان عراقـی در فوتبـال ایـران از قدیـم رواج داشـته اسـت. 

طبیعـی اسـت بـا توجـه بـه شـرایط منطقـه و مجـاورت دو کشـور بـا هم 

ایـن موقعیـت فراهـم شـود و بالطبع می توانسـت این انتقـال بازیکن از 

ایـران بـه عـراق هـم رخ دهـد امـا به دلیـل پایین بـودن سـطح لیگ این 

کشـور جنـگ زده ایـن اتفـاق رخ نداد. 

از سـال ها قبـل بازیکنـان زیـادی بـه فوتبـال ایـران آمدنـد که دسـت بر 

قضـا اغلـب بازیکنـان خـوب و حتـی برخـی از آنهـا به شـدت تاثیرگـذار 

بودنـد. حضـور سـتاره های عراقـی در فوتبـال ایـران نه تنهـا بـه ضـرر ما 

نشد، بلکه یک گام خوب در جهت کیفیت فنی فوتبال ایران گذاشت. 

بیشتر بازیکنانی که به فوتبال ایران منتقل شدند بازیکنانی در سطح 

اول فوتبال این کشـور بودند که همین باعث شـده غالب باشـگاه ها با 

مدیرانـی متعـدد خواهـان همکاری با این بازیکنان باشـند. 

چراعراقیها؟
موفقیت بازیکنان اروپایی در فوتبال ایران کم اسـت و اخیرا بسـیاری از 

باشـگاه ها بـه ایـن نتیجه رسـیده اند که یا باید سـراغ بازیکنـان برزیلی، 

پرتغالـی و آفریقایـی برونـد یـا اصـلا قیـد اسـتفاده از بازیکنـان خارجی 

را بزننـد امـا به نظـر می رسـد بازیکنـان عراقـی جایگزیـن خوبـی بـرای 

بازیکنان خارجی هسـتند. 

بازیکنـان عراقـی یـک فاکتـور مهـم دارند و آن ارزان بودن اسـت. یکی 

از مدیـران لیـگ برتـری در گفت وگویـی کـه بـا »فرهیختـگان« داشـت 

تاکیـد کـرد پـول خریـد 3 بازیکـن باکیفیـت عراقـی حتی بـا مبلغ یک 

بازیکـن ایرانـی برابـری می کنـد. از ایـن رو خیلـی از تیم هـا تمایـل 

دارنـد از عراقی هـا اسـتفاده کننـد؛ چراکـه هـم باکیفیـت و مسـتعد، 

دونـده و جنگنـده هسـتند و هـم هزینـه کمتـری روی دسـت باشـگاه 

می گذارنـد. بـرای باشـگاه های مـا کـه اغلـب یا دسـت در جیب دولت 

دارنـد یـا به شـکل خصوصـی اداره می شـوند یـا بـا هزینه هـای پاییـن 

بـه مبلغـی کـم راضـی هسـتند، طبیعـی اسـت کـه میـل بـه چنیـن 

بازیکنانی داشـته باشـند. 

حال این را بگذارید درکنار این موضوع که مربی تیم ملی عراق لژیونر 

بـودن بازیکنـان تیـم ملـی را یـک فاکتور مهـم در تصمیم گیری هایش 

می دانـد، از ایـن رو هیـچ بعیـد نیسـت تمایـل عراقی هـا بـرای حضـور 

در فوتبـال ایـران و تخفیف هایـی کـه بـه تیم هـای ایرانـی می دهنـد 

همیـن امـر باشـد. به عنـوان مثـال منتظـر محمـد کـه نتوانسـت در 

اسـتقلال بمانـد و به صـورت قرضـی بـه مـس رفسـنجان رفـت و قبـل 

از ایـن انتقـال احتمالـی حتـی حاضـر شـد قـراردادش را بـار دیگـر بـا 

اسـتقلال تمدیـد کنـد. ایـن نشـان می دهـد کـه عراقی هـا بـه لژیونـر 

شـدن به شـدت تمایـل دارند. 

سابقهعراقیهادرلیگایران
پیـش از ایـن هـم بازیکنـان عراقـی زیـادی راهـی لیـگ ایران شـده اند، 

حتـی خیلـی از آنهـا بـا حضـور در فوتبـال مـا دیگـر چنـدان موردتوجه 

قـرار نگرفته انـد و جایـگاه خـود را در تیم ملی از دسـت داده اند، ازجمله 

صفـا هـادی، همـام طـارق، نوری صبری و کرار جاسـم. البتـه این به آن 

معنـی نیسـت کـه فوتبـال ایـران تخریبگر اسـت یا حضورشـان در ایران 

باعث شـده از تیم ملی کنار گذاشـته شـوند، بلکه اغلب شرایط سنی یا 

افتـی کـه خودشـان درنتیجه ورود به حواشـی پیـدا کرده اند عامل عدم 

موفقیت شـان بوده اسـت، البته یک اسـتثنا وجود دارد و او کسـی جز 

بشـار رسـن نیسـت که روزهای درخشـانی را با پرسـپولیس تجربه کرد. 

پیـش از ایـن بازیکنـان زیـادی بـه فوتبـال مـا آمدنـد کـه اگـر بخواهیـم 

مهم تریـن آنهـا را نـام ببریـم بایـد بـه حـوار ملامحمـد، عبدالوهـاب 

ابوالهیـل، همـام طـارق، صفـا هـادی، عمـاد رضا، نوری صبـری، هیثم 

کاظم، بشـار رسـن و جاسـم کرار اشـاره کنیم؛ بازیکنانی که با گذشـت 

مدت هـا از زمـان حضورشـان، هنـوز در یادهـا هسـتند و از آنها به نیکی 

یـاد می شـود. برخـی از آنهـا حتی بـه بازیکنان محبوبی تبدیل شـدند؛ 

نمونه اش بشار رسن یا کرار جاسم است که حتی قراردادهای میلیونی 

بسـتند و در لیـگ ایرانـی بـرای خـود برو و بیایی داشـتند. 

البتـه عراقی هـا در لیگ هـای دیگـر کشـورهای عربی نیـز انتقال هایی 

داشـتند امـا هرگـز بازتـاب گسـترده ای نداشـت و به نظر می رسـد کوچ 

بازیکنان عراقی در دیگر کشورها به اندازه فوتبال ایران جذاب نیست. 

رکوردجدیدبا7بازیکن
در پنجـره نقـل وانتقـالات تابسـتانی امسـال هـم بازیکنـان عراقـی 

بیشـتری راهی لیگ ایران شـده اند. علاء عباس، علی یوسـف و عباس 

قاسـم از تیـم الـزوراء جـدا و بـه لیـگ ایـران آمدند. فهد طالـب از نیروی 

هوایـی هـم راهـی لیـگ ایـران شـده و منتظـر محمد کاپیتـان تیم ملی 

امیـد هـم بـا اسـتقلال قرارداد امضا کـرد. از طرفی ایمن حسـین، علی 

فائـز، مصطفـی ناظـم، مهنـد علـی و حتی امجـد عطوان از لیـگ ایران 

پیشـنهاد داشـتند کـه هنـوز محقـق نشـده امـا احتمـال دارد در آینـده 

بازیکنـان دیگـری نیـز از عـراق به ایـران بیایند. 

اگـر بخواهیـم بـه بازیکنـان خارجـی لیـگ ایـران نظـری بیندازیـم، 

می بینیـم کـه لیـگ مـا 20 بازیکـن خارجـی دارد کـه از ایـن تعـداد 7 

بازیکن عراقی هستند که رکورد جالب و جدیدی در این زمینه به شمار 

مـی رود. به جـز صفـا هـادی کـه فصل پیش راهی تراکتور شـد، امسـال 

عبـاس قاسـم، فهـد طالـب و مهـدی داغـر بـه صنعـت نفت پیوسـتند. 

نسـاجی اعـلا عبـاس را به خدمـت گرفـت و در مـس رفسـنجان علـی 

عدنـان و منتظـر محمـد بازی می کنند. درکل همـواره در ادوار مختلف 

عراقی هـا در فوتبـال ایـران بودنـد. فصل قبل فقط یـک عراقی در لیگ 

ایـران بـود حـالا ایـن تعـداد بـه 7 نفر رسـیده اسـت. عملکـرد نه چندان 

مطلـوب برخـی بازیکنـان خارجـی، افزایـش قیمـت دلار و از طرفـی 

قوانیـن جدیـد فدراسـیون فوتبـال تیم هـای ایرانـی را بـر آن داشـت تـا 

بـه فکـر اسـتفاده از خارجی هایـی بـا شـرایط ریالی یا ارز منطقه باشـند 

و چـه کسـی بهتـر از بازیکنـان عراقـی کـه پله هـای ترقـی را طـی کـرده 

و ایـن روزهـا می بینیـم در تیم هـای ملی شـان می درخشـند. از ایـن رو 

مدیران فوتبال ایران ترجیح می دهند از این پس بیشـتر روی عراقی ها 

سرمایه گذاری کنند. با سرعتی که فوتبال در منطقه و حتی در عراقی 

در پیش گرفته و با توجه به استعدادی که فوتبالیست های این منطقه 

شـاهد هسـتیم هیچ بعید نیسـت چندی بعد فوتبالیسـت های ما برای 

پیوسـتن بـه لیـگ این کشـور تمایل نشـان دهند.

نیلوفر مژدهی
خبرنگار

محمدرضا حاجی عبدالرزاق
خبرنگارگروهورزش

رضایت گلر ناراضی

چرابیرانونداعتراضنمیکند؟
باشگاه پرســـپولیس در پرداخت آپشن های قرارداد اعضای تیمش حسابی بدقول شده است، 

بااین حـــال خبری از اعتراض علیرضا بیرانوند به این قضیه نیســـت. این درحالی اســـت که او 

به خاطر همین مســـاله چند بار به باشگاه پرسپولیس نوتیس داد و درنهایت قراردادش را فسخ 

کرد که البته داستان پرماجرایی بود. اما در آن مقطع رضا درویش اعلام کرد که نمی تواند فقط 

به بیرانوند پول بدهد، درحالی که همه اعضای تیم طلبکار هستند. اما در این باره باخبر شدیم 

که علی بیرو تنها بازیکنی از پرســـپولیس است که بخش عمده ای از طلبش را گرفته و به خاطر 

همین الان ســـکوت اختیار کرده اســـت. موردی که البته همبازیانش می دانند و در این فکرند 

که اگر باشگاه همچنان بدقولی کند، تصمیم به اعتصاب بگیرند. 

مشکلات پزشکی دردسرساز شد

بازیکنگلگهربهدنبالتاییدیهایفمارک
ایفمارک در هفته اول رقابت های لیگ برتر به دلیل برخی مشـــکلات پزشـــکی و رد شـــدن در 

تســـت ها، حضور برخی بازیکنان لیگ برتری را در مسابقات ممنوع کرد، بااین حال گفته شده 

تعدادی از آنها بدون داشتن تاییدیه ایفمارک به میدان رفته اند. اتفاقی که قرار نیست این هفته 

مجددا تکرار شـــود. واقعیت امر این اســـت که یکی از این نفرات، بازیکن باشگاه گل گهر است 

که در تابســـتان به این تیم اضافه شـــد. مارینوس اوزونیدیس روی این بازیکن حساب ویژه باز 

کرده اما تا زمانی که مجوز بازی اش صادر نشـــود نمی تواند در ترکیب تیم سیرجانی به میدان 

رود. به هرحال این باشگاه همراه خود بازیکن سخت پیگیر تاییدیه از ایفمارک هستند و به آنها 

و دیگر نفرات اعلام شـــده که حتما باید یک بار دیگر تســـت های پزشکی را پشت سر بگذارند تا 

تکلیف نهایی شان مشخص شود. 

شمس آذر عقب کشید، 3 تیم دیگر پیشنهاد دادند

رضاییجداییقطعیمیخواهد،باشگاهقرضی
اســـتقلالی ها با وجود ســـپری شـــدن یک هفته از رقابت های لیگ برتـــر همچنان در فصل 

نقل وانتقالات روزهای عجیبی را ســـپری می کند. از یک سو تکلیف خارجی هایی که نکونام به 

باشـــگاه معرفی کرده مشخص نیست و از سوی دیگر سرنوشت بازیکنان امید این تیم از جمله 

تورانیان، برزگر و خالدآبادی در هاله ای از ابهام قرار دارد.

این در حالی است که هنوز تکلیف علیرضا رضایی گلر جوان و با آتیه این تیم هم مشخص نشده 

و اگرچه استقلالی ها اصرار دارند رضایتنامه قرضی این بازیکن را برای تیم هایی که خواهان او 

هستند صادر کنند، اما رضایی اعلام کرده فقط در صورتی که به صورت قطعی از استقلال جدا 

شود، راضی به این جدایی خواهد شد.

درباره ادامه مسیر این بازیکن شنیده می شود شمس آذر که به طور جدی خواستار همکاری با 

رضایی بود تا حدودی از این پیشـــنهاد عقب نشینی کرده، اما 3 تیم دیگر که از تیم های میانی 

لیگ هستند به صورت جدی پیشنهاد خود را به استقلال برای جذب رضایی اعلام کرده اند.


